

Panel on "Common Good"

The Common Good (From the Catechism)

1905 In keeping with the social nature of man, the good of each individual is necessarily related to the common good, which in turn can be defined only in reference to the human person:

Do not live entirely isolated, having retreated into yourselves, as if you were already justified, but gather instead to seek the common good together.²⁵

1906 By common good is to be understood "the sum total of social conditions which allow people, either as groups or as individuals, to reach their fulfillment more fully and more easily."²⁶ The common good concerns the life of all. It calls for prudence from each, and even more from those who exercise the office of authority. It consists of three essential elements:

1907 First, the common good presupposes respect for the person as such. In the name of the common good, public authorities are bound to respect the fundamental and inalienable rights of the human person. Society should permit each of its members to fulfill his vocation. In particular, the common good resides in the conditions for the exercise of the natural freedoms indispensable for the development of the human vocation, such as "the right to act according to a sound norm of conscience and to safeguard . . . privacy, and rightful freedom also in matters of religion."²⁷

1908 Second, the common good requires the social well-being and development of the group itself. Development is the epitome of all social duties. Certainly, it is the proper function of authority to arbitrate, in the name of the common good, between various particular interests; but it should make accessible to each what is needed to lead a truly human life: food, clothing, health, work, education and culture, suitable information, the right to establish a family, and so on.²⁸

1909 Finally, the common good requires peace, that is, the stability and security of a just order. It presupposes that authority should ensure by morally acceptable means the security of society and its members. It is the basis of the right to legitimate personal and collective defence.

1910 Each human community possesses a common good which permits it to be recognized as such; it is in the political community that its most complete realization is found. It is the role of the state to defend and promote the common good of civil society, its citizens, and intermediate bodies.

1911 Human interdependence is increasing and gradually spreading throughout the world. the unity of the human family, embracing people who enjoy equal natural dignity, implies a universal common good. This good calls for an organization of the community of nations able to "provide for the different needs of men; this will involve the sphere of social life to which belong questions of food, hygiene, education, . . . and certain situations arising here and

there, as for example . . . alleviating the miseries of refugees dispersed throughout the world, and assisting migrants and their families."²⁹

1912 The common good is always oriented towards the progress of persons: "The order of things must be subordinate to the order of persons, and not the other way around."³⁰ This order is founded on truth, built up in justice, and animated by love.

PANEL

- **INTRODUCTION (Moderator FAFCE -Maria Waszkiewicz or Teresa) – 5 min**

Short introduction to the topic and its link with the Jubilee theme, followed by a presentation of the panel's programme.

- **Meaning of Common Good (from the Compendium of the Catholic Social Teaching)**
- **Presentation by Sarah Garcia**
- **Video (5 minutes)**
- **PRESENTATION OF THE TWO PLATFORMS – 6 min (Mara Rossi and Teresa Gerns)**

What do the platforms of Geneva and Brussels do? What is their purpose? What connections do they have with UN institutions, the European Union, and the Church? Invitation to join the platforms.

Sub Themes	Organisations to present
Development International solidarity (15 m)	- JESC; - CARITAS Internationalis (humanitarian support/ integral human development/global networks) (7 minutes) - Daughters of Charity St Vincent de Paul; - APG23 (right to development/international solidarity) (7 minutes)
Environment: (15 m)	- AVSI; - Laudato si Movement; (the COOP situation over the years and their involvement to promote integral ecology) (7 minutes) - Edmund Rice (their advocacy on climate change) (7 minutes)
Family and demography: (15 m)	- FAFCE, (the role of family networks and communities in combating loneliness and demographyc winter) (7 minutes) - Femina Europa; (identity of women in family) (7 minutes) - MaterCare (on motherhood) - WUWCO

Migration: 15 m	- DBI, - (WUCT) - ICMC; (overview on their mission to protection and service of uprooted people (migrants, refugees, victims of human trafficking) and their advocacy (7 minutes) - MIAMSI Integration of migrants and refugees (to ask them which focus) (7 minutes)
----------------------------------	--

Plenary – 1 hour 16 minutes

- Questions and comments with the speakers (not more than 5 minutes)
- Sharing good practices and strategies by all (
- Proposals on the way forward for common actions

CONCLUSION – 8 minutes

- The moderator will summarize the discussions and synthesize the panel
- An invitation to consult the section “common good” in the booklet sent before the Forum with contributions from all the NGOs that wished to participate.

Français

Table ronde sur le « Bien commun »

Le bien commun (Extrait du Catéchisme)

1905 Conformément à la nature sociale de l'homme, le bien de chaque individu est nécessairement lié au bien commun, lequel ne peut être défini qu'en référence à la personne humaine :

Ne vivez pas entièrement isolés, repliés sur vous-mêmes, comme si vous étiez déjà justifiés, mais rassemblez-vous pour rechercher ensemble le bien commun.²⁵

1906 Par bien commun, il faut entendre « l'ensemble des conditions sociales qui permettent aux hommes, en tant que groupes ou individuellement, d'atteindre plus pleinement et plus facilement leur épanouissement. »²⁶ Le bien commun concerne la vie de tous. Il exige la prudence de chacun, et plus encore de ceux qui exercent une fonction d'autorité. Il comporte trois éléments essentiels :

1907 Premièrement, le bien commun présuppose le respect de la personne en tant que telle. Au nom du bien commun, les pouvoirs publics sont tenus de respecter les droits fondamentaux et inaliénables de la personne humaine. La société doit permettre à chacun de ses membres de réaliser sa vocation. En particulier, le bien commun réside dans les conditions d'exercice des libertés naturelles indispensables au développement de la vocation humaine, telles que « le droit d'agir selon une saine conscience et de sauvegarder... la vie privée, ainsi que la liberté légitime, y compris en matière de religion ».27

1908 Deuxièmement, le bien commun exige le bien-être social et le développement du groupe lui-même. Le développement est la quintessence de tous les devoirs sociaux. Certes, il appartient à l'autorité d'arbitrer, au nom du bien commun, entre divers intérêts particuliers ; mais elle doit rendre accessible à chacun ce qui est nécessaire pour mener une vie véritablement humaine : nourriture, vêtements, santé, travail, éducation et culture, information appropriée, droit de fonder une famille, etc.28

1909 Enfin, le bien commun exige la paix, c'est-à-dire la stabilité et la sécurité d'un ordre juste. Il présuppose que l'autorité assure par des moyens moralement acceptables la sécurité de la société et de ses membres. Il est le fondement du droit à la légitime défense personnelle et collective.

1910 Chaque communauté humaine possède un bien commun qui lui permet d'être reconnue comme telle ; c'est dans la communauté politique qu'elle trouve sa réalisation la plus complète. Il appartient à l'État de défendre et de promouvoir le bien commun de la société civile, de ses citoyens et des corps intermédiaires.

1911 L'interdépendance humaine s'accroît et s'étend progressivement à travers le monde. L'unité de la famille humaine, qui englobe des personnes jouissant d'une égale dignité naturelle, implique un bien commun universel. Ce bien appelle une organisation de la communauté des nations capable de « pourvoir aux différents besoins des hommes ; cela concernera le domaine de la vie sociale, notamment les questions d'alimentation, d'hygiène, d'éducation... et certaines situations survenant ici et là, comme par exemple... le soulagement des misères des réfugiés dispersés à travers le monde et l'assistance aux migrants et à leurs familles. »29

1912 Le bien commun est toujours orienté vers le progrès des personnes : « L'ordre des choses doit être subordonné à l'ordre des personnes, et non l'inverse. »30 Cet ordre est fondé sur la vérité, construit dans la justice et animé par l'amour.

TABLE RONDE

• INTRODUCTION (Modérateur FAFCE - Maria Waszkiewicz ou Teresa) – 5 min

Brève introduction au sujet et à son lien avec le thème du Jubilé, suivie d'une présentation du programme de la table ronde.

· Sens du bien commun (extrait du Compendium de la doctrine sociale de l'Église) -
Présentation de Sarah Garcia

· Vidéo (5 minutes)

· PRÉSENTATION DES DEUX PLATEFORMES – 6 min (Mara Rossi et Teresa Gerns)

Que font les plateformes de Genève et de Bruxelles ? Quel est leur objectif ? Quels liens entretiennent-elles avec les institutions de l'ONU, l'Union européenne et l'Église ? Invitation à rejoindre les plateformes.

Sous-thèmes	Organisations à présenter
Développement Solidarité internationale (15 min)	- JESC ; - CARITAS Internationalis (soutien humanitaire/développement humain intégral/réseaux mondiaux) (7 minutes) - Filles de la Charité Saint-Vincent-de-Paul ; - APG23 (droit au développement/solidarité internationale) (7 minutes) (15 min)
Environnement (15mn)	- AVSI ; - Mouvement Laudato si ; (la situation des coopératives au fil des ans et leur engagement en faveur de l'écologie intégrale) (7 minutes) - Edmund Rice (leur plaidoyer sur le changement climatique) (7 minutes)
Famille et démographie : (15 min)	- FAFCE (le rôle des réseaux familiaux et des communautés dans la lutte contre la solitude et l'hiver démographique) (7 minutes) - Femina Europa ; (Identité des femmes dans la famille) (7 minutes) - MaterCare (sur la maternité) - WUWCO
Migration (15mn)	- DBI, - (WUCT)

	- ICMC ; (présentation de leur mission de protection et d'accompagnement des personnes déracinées (migrants, réfugiés, victimes de la traite des êtres humains) et de leur plaidoyer (7 minutes) - MIAMSI (Intégration des migrants et des réfugiés) (pour leur demander quel est leur objectif) (7 minutes)
--	--

Plénière – 1 heure 16 minutes

- **Questions et commentaires avec les intervenants (maximum 5 minutes)**
- **Partage de bonnes pratiques et de stratégies par tous (**
- **Propositions de pistes d'action communes)**

CONCLUSION – 8 minutes

- Le modérateur synthétisera les discussions et le panel.
- Une invitation à consulter la section « Bien commun » du livret envoyé avant le Forum avec les contributions de toutes les ONG souhaitant participer.